
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

یکی از احساسات شیرینی کھ ھر زنی بعد از باردارشدن دوست 
دارد آن را سریع تر تجربھ کند، تکان خوردن ھای جنین درون  

رحم است کھ گاھی بھ تعویق افتادن آن بسیاری از زنان را  
نگران می کند اما با آغاز این حرکت ھا، نگرانی نھ تنھا  

گاھی بیشتر می شود. در واقع مادر، سالم  برطرف نشده، بلکھ 
و زنده بودن جنین خود را با ھمین حرکت می پذیرد و کندشدن  

  یا توقف آن، او را نگران می کند.
  حرکت ھای جنین از چھ زمانی آغاز می شود؟ 

  
حرکت ھای جنین از ھمان ابتدا وجود دارد و در ھفتھ ھشتم و 
نھم در سونوگرافی می توان آن را مشاھده کرد ولی مادر در  

این زمان نمی تواند حرکت ھای او را حس کند. در واقع جنین  
باید بھ حجم و وزنی برسد کھ برای مادر قابل حس باشد.  

می توانند حرکت جنین شان  ١٨تا   ١۴معمولا خانم ھا در ھفتھ 
را حس کنند. البتھ در برخی افراد، این زمان دیرتر رخ می دھد.  

برای مثال، زنانی کھ برای اولین بار باردار می شوند معمولا 
  .حرکت ھا را دیرتر از دیگر مادران حس می کنند

  حرکت ھای جنین چگونھ است؟  
حرکت ھای جنین بھ شکل ھای مختلفی از طرف مادرھا  
توصیف می شود. برخی می گویند بھ شکل موج است.  

برخی می گویند ضربھ است و برخی بھ شکل ضربان آن  
را حس می کنند. البتھ برخی اوقات مادرھا بھ ویژه در  
ھفتھ ھای اول، حرکت ھای روده ای را با حرکت ھای  

جنین اشتباه می گیرند. برای مثال اگر مادری در ھفتھ دھم  
یا یازدھم فکر کند جنین اش حرکت می کند، اشتباه کرده  

است. ھر چھ جنین بزرگ تر می شود حرکت ھای آن  
ملموس تر می شود. در ھفتھ بیست وھشتم یا سی ام 

حرکت ھای جنین بھ خوبی بھ شکل ضربھ ای و موجی  
  .حس شده و مادر جابھ جایی جنین را بھ راحتی می فھمد

  حرکت ھا از ھفتھ سی ودوم بھ بعد   اھمیت
خورد. از ھفتھ  چون قبل از این ھفتھ جنین مدام تکان می 

سی ودوم بھ بعد است کھ ممکن است جنین با مشکلاتی  
روبرو شود و جفت دچار پیری زودرس شود. در این  

زمان حرکت ھا در واقع معنی دار می شوند. بھ ھمین دلیل  
است کھ در ھر بار مراجعھ پزشک از مادر در مورد حرکت  

  .ھای جنین و تعداد آن سوال می کند
در صورت کم شدن حرکت ھا از این ھفتھ بھ بعد، 

  احتمال بروز چھ مشکلاتی وجود دارد؟ 
احتمال بیمار بودن نوزاد آینده بسیار بالا می رود. یک  

سری آزمایش ھایی وجود دارد کھ در صورت کندی حرکت  
ھا صورت می گیرد. البتھ برخی اوقات مادران اشتباه می  
کنند و نمی توانند حرکت ھای جنین را درست حس کنند.  

بھ این گروه توصیھ می کنیم بعد از ناھار مقداری مواد 
غذایی شیرین بخورند بعد بھ پھلوی چپ بخوابند و دست  
روی شکم بگذارند تا حرکت ھا را حس کنند. اگر با این  
وجود در فاصلھ زمانی صبح تا عصر حرکتی حس نشد،  

  .مادر باید فورا بھ پزشک مراجعھ کند

اگر سلامت جنین بھ خطر بیفتد، پزشک چھ می  
  کند؟ 

  
جنین فورا از رحم خارج شده و در خارج از رحم زیر  

  .دستگاه نگھداری می شود
  
مسایلی بر کند یا تندشدن حرکت معمولا چھ  ▪

  ھای جنین تاثیر می گذارد؟ 
  

دارو خوردن مادران معمولا سبب کندی حرکت می شود.  
مثلا اگر مادری آرام بخش مصرف کند، حرکت ھا کم می  

شود. برعکس وقتی مادر عصبی می شود یا تب دارد،  
حرکت ھا تند می شود. البتھ غیر از رفتار مادر، تاکید  

بیشتر ما بر میزان حرکت ھای جنین است. حرکت بیشتر  
نشانھ سلامت جنین است. قطع حرکت ھا می تواند نشانھ 

  .مرگ جنین در رحم باشد
  
کدام ماه میزان حرکت ھای جنین بھ اوج خود   ▪

  می رسد؟ 
  

جنین بیشترین و   ٣٢تا  ٢٨می توان گفت در ھفتھ 
ملموس ترین حرکت ھا را دارد. در این ھفتھ مایع 

آمنیوتیکی بیش از حد است و در نتیجھ تکان ھا قابل  
  .حس ترند

  
  از ھفتھ سی ودوم بھ بعد، چطور؟  ▪
  

از این ھفتھ بھ بعد بھ مادر توصیھ می شود مراقب 
حرکت ھای جنین باشد تا کم نشود و اگر کم شد فورا بھ 
پزشک مراجعھ کند. در صورتی کھ حرکت ھا قطع شود،  

آزمایش ھای خاصی بھ عمل می آید تا از زنده و سالم  
بودن جنین اطمینان حاصل شود. با افزایش سن باردای  
حرکت ھای جنین بھ دلیل بزرگ شدن او کمتر و شدت 

  .حرکت ھای بیشتر می شود



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

چند حرکت، طبیعی محسوب می شود؟ کمتر از چھ    
  مقدار حرکت جای نگرانی دارد؟ 

  
ـ اگر جنین با سونوگرافی کنترل شود در روز گاھی بین  

  ۵حرکت دارد ولی وقتی یک مادر در روز  ٢٠٠تا  ١٠٠
  بار حرکت جنینش را حس کرد، طبیعی محسوب می شود. 

  
  
بندناف دور جنین سبب کندی حرکت  آیا پیچیدن  ▪ 

  می شود؟ 
  

ـ بلھ. بندناف معمولا دور گردن جنین ھست ولی گاھی چند  
دور، دور جنین می پیچد و کوتاه می شود. این امر، جنین  
را تحت فشار قرار می دھد و خون کمتری بھ او رسیده و  

  نوع حرکت ھا متفاوت می شود. 
  

  
  توصیھ شما بھ مادرھا چیست؟  ▪ 

  
ماھھ آخر باید مراقب   ٣مادران ھمیشھ و بھ ویژه در ـ 

حرکت ھای جنین خود باشند و با پزشک خود ھر کاھش  
حرکتی را در میان بگذارند و اگر مادری نصف روز حرکت  

 جنین خود را حس نکرد، باید فورا با پزشک تماس بگیرد 
 

با مشاھده ھر یک از علائم زیر باید بھ پزشک  
    اطلاع داده شود:

عدم احساس ده حرکت جنین یا بیشتر در طول دو ساعتی  -
  کھ دراز کشیده اید. 

  
  یا سایر محرک ھا م حرکت جنین در پاسخ بھ سر و صداعد-
  
کاھش چشمگیری در حرکات جنین و یا کاھش تدریجی  -

  حرکت جنین در طی چند روز 
  
نسبت بھ قبل کمتر حرکت می کند، این می تواند   اگر جنین -

نشانھ آن باشد کھ مواد مغذی و اکسیژن بھ اندازه کافی از  
طریق جفت بھ او نمی رسد و در معرض خطر می باشد بھ  

 ھمین دلیل باید بھ حرکات جنین توجھ کرد. 

  

  
بابل ابتداي امیركلا بلوار امام رضا بیمارستان خصوصي مھرگان: آدرس 

٠١١٣٢٣٩۵۵٩١ - ۴: تلفن 
ایمیل : info @ mehregan-hospital .com

  
  

 
 
 
 

 
 

  

  

  واحد آموزش سلامت  

 

 حرکات جنین  


